

العدد

40

السنة العاشرة  
شتاء 2021

فصلية محكمة تعنى بالشؤون السياسية والاستراتيجية

ISSN 2227-5312

# مجلة حمورابي للدراسات

تصدر عن مركز حمورابي للبحوث والدراسات الاستراتيجية

مجلة  
حمورابي  
للدراسات

- ◀ أطر المعالجة الإعلامية لتقارير المراسلين في الفضائيات العربية ازاء التظاهرات في العراق
- ◀ الاتحاد الأوروبي والحد من انتشار أسلحة الدمار الشامل :
- ◀ البرنامج النووي الإيراني إنموذجا
- ◀ عودة الحرب الباردة 2003

40

- إعادة تعريف الولايات المتحدة لمصالحها في الشرق الأوسط وإنعكاساته على التواجد العسكري
- سيطرة المصالح الإقليمية والدولية على الوضع الجيواستراتيجي العراقي بعد انسحاب القوات الأميركية عام 2021
- القدرات الامنية والعسكرية للمؤسسة العسكرية العراقية لمواجهة التحديات المحتملة بعد الانسحاب الامريكي على ضوء التجربة الافغانية وتداعياتها

## ملف العدد

مستقبل العراق  
والمنطقة بعد  
الانسحاب  
الامريكي منها  
"انعكاسات  
المشهد الافغاني

السنة العاشرة | شتاء | 2021

- ◀ الحرب السيبرانية: دراسة في استراتيجية الهجمات السيبرانية بين الولايات المتحدة الامريكية وإيران
- ◀ ظاهرة الارهاب في منطقة الشرق الاوسط بعد عام 2011 سوريا و اليمن - انموذجا-
- ◀ واقع الديمقراطية التوافقية في مملكة بلجيكا الدروس المستفادة



إعادة تعريف الولايات المتحدة لمصالحها في الشرق الأوسط وإنعكاساته على التواجد العسكري  
\*أ.م.د. عماد مؤيد جاسم

باحث من العراق

\*جامعة ديالى / كلية القانون والعلوم السياسية

[Imad.m.j@uodiyala.edu.i](mailto:Imad.m.j@uodiyala.edu.i)

## الملخص

منذ سنوات عدة، أخذ نمط من التفكير في دوائر صنع القرار الأميركي يتبلور تدريجياً حول ضرورة إعادة النظر في طبيعة الإلتزامات العسكرية والسياسية تجاه منطقة الشرق الأوسط بعد تصاعد كلف الإنفاق على الحروب التي خاضتها الولايات المتحدة في أفغانستان والعراق، وتعثر تحقيق الأهداف التي وضعتها. الأكثر من ذلك، إن ما خلفته هذه الحروب من عواقب تمثلت بانتشار مظاهر عدم الإستقرار الإقليمي قد أفضت صناع القرار بضرورة تبني إستراتيجية جديدة قائمة على البدء بفك الارتباط الجزئي مع المنطقة في ضوء تراجع قيمة المصالح الأميركية، وإعطاء الأولوية لإهتمام أكثر بمناطق شرق آسيا باعتبار أن المصالح المستقبلية للولايات المتحدة في مجالي التجارة والإستثمار تكمن هناك سيما مع تصاعد قوة الصين التي يمكن أن تهدد المصالح الأميركية في آسيا. الكلمات المفتاحية: الايغور، السلطات الصينية، الاندماج، الاستيعاب، المسلمين في الصين، الهان .

## **Redefining the United States' Global Role and Its Repercussions on the Middle East on Military Presence**

Asst.Prof. Emad Moayad Jassem, Ph.D.

A Researcher from Iraq

Diyala University/College of Law and Political Science

## **Abstract**

Several years ago, a pattern of thinking in American decision-making circles began to gradually crystallize about the need to reconsider the nature of military and political commitments towards the Middle East after the escalation of spending costs on the wars waged by the United States in Afghanistan and Iraq and the failure to achieve the goals it set. Moreover, the consequences of these wars represented by the spread of regional instability have convinced decision-makers to adopt a new strategy based on starting partial disengagement with the region in light of the decline in the value of American interests and giving priority to paying more attention to the areas of East Asia where the future interests of the United States are located, especially with the rising power of China, which could threaten American interests in Asia.

يطلب مستل البحث او المجلة بشكل كامل من رئاسة تحرير المجلة..

سَطوة المصالح الإقليميّة والدّولية على الوضع الجيواستراتيجي العراقي بعد انسحاب القوّات الأميركيّة عام 2021  
\*أ.م.د. سماح مهدي صالح العليايوي

باحث من العراق

\*جامعة الإمام جعفر الصادق (ع) / قسم القانون

[Samahmehdi2@gmail.com](mailto:Samahmehdi2@gmail.com)

### المُلخص

يُعدُّ العراق محوراً للتطلّعات الجيواستراتيجية العالمية، كونه مرتكزاً طاقياً ومواصلاتياً، ولاعباً مؤثراً في التفاهمات الإقليميّة، لذلك أخذت الولايات المتّحدة على عاتقها إعادة تركيب قواعد الهيمنة في الشّرق الأوسط بعد الانسحاب من أفغانستان بشكل كليّ مع الاحتفاظ ببعض التواجد في العراق، وترتيب خطوات السّياسة الخليجية لإقامة علاقات جديدة مع العراق بما يتلاءم مع خطط السّلام. وفي المقابل، فإن العراق عادَ بقوة إلى عزم القيادات الروسية والصينية، والطموحات التوسّعية في المنطقة حيث أثبتت القوى الإقليميّة تأثيرها في تحجيم النظام الأحادي القطبية، إذ تسعى إيران إلى تأكيد وجودها بما يعزّز أمنها القومي، ويدعم تواجد وديمومة حلفائها في المنطقة، وتذهب تركيا تُجاه حسم الملف العراقي بما يؤكّد طموحاتها للقيادة الإقليميّة، وتحجيم الدور الكردي، ومكافحة حزب العمال الكردستاني.

### The Ascendancy of Regional and International Interests on the Iraqi Geostrategic

#### Situation After the Withdrawal of American Forces in 2021

Asst. Prof. Samah Mahdi Salih Al-Elayawi, Ph.D.

Researcher From Iraq

Teacher at the Law Department in Imam Jaaffar AL Sadiq University

### Abstract

Iraq is at the center of global geostrategic aspirations, as it is an energy and transportation hub, and an influential player in regional understandings. Therefore, the United States took it upon itself to restructure the bases of hegemony in the Middle East after withdrawing from Afghanistan completely while retaining some presence in Iraq, and arranging Gulf policy steps to establish relations new deal with Iraq in line with peace plans. On the other hand, Iraq has strongly returned to the determination of the Russian and Chinese leaders, and the expansionist ambitions in the region, as regional powers have proven their influence in curbing the unipolar system. The Iraqi file confirming its ambitions for regional leadership, curtailing the Kurdish role, and combating the Kurdistan Workers' Party.

يطلب مستل البحث او المجلة بشكل كامل من رئاسة تحرير المجلة..

القدرات الأمنية والعسكرية للمؤسسة العسكرية العراقية لمواجهة التحديات المحتملة بعد الانسحاب الأمريكي  
على ضوء التجربة الأفغانية وتداعياتها

\*الفريق الركن حسن سلمان خليفة البيضان

باحث من العراق

\*مركز حراب للدراسات الأمنية والاستراتيجية

المستخلص

تحاول الدراسة سبر أغوار القدرات العسكرية والأمنية العراقية في ظل التحديات القائمة والمحتملة خاصة بعد الانسحاب الأمريكي من العراق بعد تحديد معالم تلك القدرات ومواطن قوتها ونقاط ضعفها في ظل بيئة غير مستقرة ونظام سياسي قلق واقتصاد هش يعاني من نوبات التراجع والانكماش وواقع اجتماعي فرض نفسه بقوة على الحالة الأمنية والعسكرية الى الحد الذي باتت تلك القوة غير قادرة على فرض إرادة قوة الدولة، فضلا عن ما سيصاحب الانسحاب الأمريكي من العراق من نتائج قد لا تكون ظاهرة أو محسوبة بدقة ليس لكون الوجود الأمريكي قد أضاف خلال مدة تواجده عوامل قوة للمؤسسة العسكرية والأمنية العراقية ولكن لكون المغادر الأمريكي يريد أن يثبت للعراقيين وللجوار الإقليمي أن بقاءه يشكل عامل أمن واستقرار أكبر بكثير من إجباره على المغادرة بضغط برلماني واستخدام مبرمج لوسائل القوة المتيسرة من فصائل المقاومة الراضية لوجوده على الأراضي العراقية.

**The Security and Military Capabilities of the Iraqi Military Establishment to Face  
Potential Challenges After the American Withdrawal  
In Light of the Afghan Experience and its Repercussions**

**Hassan Salman Khalifa Al-Baydani**

**Researcher From Iraq**

**Harab Center for Security and Strategic Studies**

**Abstract**

The study attempts to probe the depths of the Iraqi military and security capabilities in light of the existing and potential challenges, especially after the American withdrawal from Iraq, by identifying the features of those capabilities, their strengths and weaknesses in light of an unstable environment, an anxious political system, a fragile economy that suffers from bouts of decline and deflation, and a social reality that has imposed itself strongly on the security and military situation to the extent that this force has become unable to impose the will of the power of the state, as well as the consequences that will accompany the American withdrawal from Iraq that may not be apparent or calculated accurately, not because the American presence has added during its presence factors of strength to the Iraqi military

يطلب مستل البحث او المجلة بشكل كامل من رئاسة تحرير المجلة..

and security establishment, but Because the American departure wants to prove to the Iraqis and the regional neighborhood that his stay constitutes a factor of security and stability that is much greater than forcing him to leave under parliamentary pressure and the programmed use of the means of force available by the resistance factions that reject his presence on Iraqi soil.

## أطر المعالجة الإعلامية لتقارير المراسلين في الفضائيات العربية ازاء التظاهرات في العراق

\* م.م. أحمد نايف مرزوق الزبيدي

باحث من العراق

جامعة بغداد/ كلية الاعلام

\*م.د. شريف سعيد حميد السعدي

باحث من العراق

جامعة بغداد/ كلية الاعلام

Shareefalsaadi@gmail.com

### الملخص

يأتي هذا البحث في وقت شهد فيه العراق احداثا ادت تصاعد وتيرة الاحتجاجات والتظاهرات الشعبية، وأطر متبانية تتعلق بالمعالجات الاعلامية في القنوات الفضائية العربية، وهذا ما جعل الساحة الاعلامية مأزومة تعج بالأحداث واهم مستجدات الازمة الامنية والسياسية والانسانية والاقتصادية وغيرها من جانب، ومنطقة خصبة لاهتمام وسائل الاعلام (الفضائيات العربية) وتغطياتها الاخبارية لاهم الاحداث ومستجداتها من جانب اخر.

وطبقا لما تقدم فان مشكلة البحث تكمن في المعالجة الاعلامية التي اعتمدها الفضائيات العربية لأحداث ازمة تظاهرات تشرين في العراق، وطبيعة تغطياتها الاخبارية المرتبطة باجندات سياسية محلية واقليمية ودولية لها اهدافها واتجاهاتها الخاصة ما انعكس على عملية تأطير وقولبة اخبار الازمة بمحددات واتجاهات بعينها يجري عكسها للجمهور في محاولة لتشكيل معارفه واتجاهاته ازاء الازمة واطرافها بما يتوافق واتجاهات التغطيات الاخبارية في القنوات الفضائية العربية، الامر الذي انتج ارتباكا وغموضا في فهم وتفسير احداث الازمة واطرافها وقواها الفاعلة على الصعيدين الداخلي والخارجي.

وقد عزز الباحثان مشكلة بحثهما بتساؤل رئيس وهو: " كيف عالجت القنوات الفضائية العربية تقارير المراسلين

ازاء الازمات المحلية (تظاهرات تشرين 2019) في العراق؟" وقد تفرع هذا التساؤل الى مجموعة تساؤلات فرعية.

**frameworks for media handling of correspondents' reports on Arab satellite channels about the demonstrations in Iraq**

**Prof. Dr. Sharif Saeed Hamid Al Saadi**

**Eng. Ahmed Nayef Marzouq Al-Zaidi**

**University of Baghdad/ College of Mass Communication**

**ABSTRACT**

This research comes at a time when Iraq witnessed events that led to the escalation of the pace of popular protests and demonstrations, and different frameworks related to media treatments on Arab satellite channels, and this made the media arena a crisis full of events and the most important developments in the security, political, humanitarian, economic and other aspects, and a fertile area for media attention (Arab satellite channels) and its news coverage of the most important events and their developments on another side.

According to the foregoing, the research problem lies in the media treatment adopted by Arab satellite channels for the events of the October demonstrations crisis in Iraq, and the nature of their news coverage related to local, regional and international political agendas that have their own goals and trends, which is reflected in the process of framing and modeling the crisis news with specific determinants and trends being reflected to the public in an attempt to establish his knowledge and trends regarding the crisis and its involved parties in line with the trends of news coverage on Arab satellite channels, which caused in confusion and ambiguity in understanding and interpreting the events of the crisis and its involved parties and its effective forces at the local and foreign levels.

The researcher reinforced his research problem with a major question, which is: "How did the Arab satellite channels handle the reports of correspondents about the local crises (the October 2019 demonstrations) in Iraq?" This question has .been divided into a group of sub-questions

يطلب مستل البحث او المجلة بشكل كامل من رئاسة تحرير المجلة..

## عودة الحرب الباردة

\*د. أحمد بوخريص

باحث من المغرب

\*عضو بالمركز المغربي للدبلوماسية الموازية وحوار الحضارات المملكة المغربية

[atlas.atlas.ma@gmail.com](mailto:atlas.atlas.ma@gmail.com)

ملخص:

عقب تفكك الاتحاد السوفيتي، وتحول العلاقة بين الولايات المتحدة وروسيا إلى ما يشبه الشراكة الاستراتيجية، في عهد الرئيس الروسي السابق بوريس يلتسين، ساد اعتقادٌ بانتهاء زمن الحرب الباردة بين البلدين بطي صفحة الاتحاد، في خطٍ متوازٍ مع تفاهات أمريكية روسية منذ عهد يلتسن، إلا أنه خلال الأعوام الـ 12 الماضية، وتحديداً منذ خطاب بوتين الشهير بمؤتمر ميونخ، ومروراً بالعديد من التطورات الفاصلة التي ليست أولها الأزمة الأوكرانية، ولا آخرها صراع النفوذ في الشرق الأوسط أو أمريكا اللاتينية، عادت أجواء الحرب الباردة، لتغلّف العلاقة بين البلدين من جديد، وهي العلاقة التي يصبغها تنافس استراتيجي ساخن على المستويات كافة.

الكلمات مفتاحية: الحرب الباردة - روسيا - الولايات المتحدة الأمريكية - أوكرانيا - سوريا - الناتو.

### *The return of the Cold War:*

**AHMED BOUKHRISS**

researcher from Morocco

**Member of the Moroccan Center for Parallel Diplomacy and Dialogue of Civilizations, Kingdom of Morocco**

### **Abstract:**

Following the breakup of the Soviet Union, and change of the relationship between the United States and Russia into a kind of strategic partnership throughout the period former Russian President Boris Yeltsin, it was believed that the Cold War era between the two countries in the same time was finished at all with the US-Russian understandings since Yeltsin era but During the last 12 years, and especially since Putin's famous speech at the Munich Conference, and through many decisive developments, is not represents the first issue of which Ukrainian crisis, the conflict in the Middle East or Latin America, return Cold War atmosphere rekindled the relationship between the two countries again. The relationship that makes them even hot strategic competition at all levels.

**keywords:** Cold War - Russia - United States of America-Ukraine - Syria – NATO

يطلب مستل البحث او المجلة بشكل كامل من رئاسة تحرير المجلة..

## الاتحاد الأوروبي والحد من انتشار أسلحة الدمار الشامل: البرنامج النووي الإيراني إنموذجاً

\*شهد حسن علي

\* باحثة من العراق -سياسة دولية

Shahadhassanali@gmail.com

### ملخص:

يعد الاتحاد الأوروبي من أبرز وأهم التكتلات والمنظمات الإقليمية الكبرى كونه يمتاز ببنية مؤسسية قوية، وكذا امتيازه بحسن تسييره للمهام، هذا ما جعله يبرز كأحد أبرز القوى العالمية سواء من الناحية السياسية أو الاقتصادية على وجه التحديد، حيث ارتبطت العلاقات الأوروبية بمنطقة الشرق الأوسط بالمصالح الاقتصادية إذ يسعى إلى حماية هذه المصالح من التهديدات والتحديات التي تواجهها هذه المنطقة، إذ يسعى إلى إيجاد عالم أكثر أمناً فضلاً عن دوره الفعّال في مجال إرساء الاستقرار وتحقيق السلم والأمن الدوليين، مما جعله يقوم بدعم عدّة معاهدات في مجال حظر وانتشار الأسلحة النووية، حيث بات الحد من انتشار الأسلحة النووية أكثر من ضرورة خاصة خلال الحرب الباردة واحتدام الصراع بين الكتلتين الشرقية والغربية، وخطورة الأسلحة التي كانت تمتلكها، مما أدى إلى إنشاء معاهدات هادفة إلى حظر ومنع الانتشار النووي وكذلك انضمام الاتحاد الأوروبي إلى المنظمات الدولية الرامية لحظر انتشار ومنع ما يعرف بأسلحة الدمار الشامل خاصة الأسلحة حيث تبرز جهود الاتحاد الأوروبي في هذا المجال من خلال سعيه الدائم في حل وتسوية الملف النووي الإيراني بطرق سلمية، وذلك عن طريق القوة الناعمة وكذلك السماح لإيران باستخدام الطاقة النووية لكن لأغراض سلمية، فالالاتحاد الأوروبي بسياسته الخارجية والأمنية المشتركة يهدف إلى إرساء الأمن والسلم الدوليين.

### The European Union and the proliferation of weapons of mass destruction: the Iranian nuclear program as a model

Shahd Hassan Ali

researcher from Iraq

PhD students at Al-Nahrain University / Department of International Politics

### Abstract

The European Union is considered to be one of the most prominent, important and major regional organizations unions. This is why it is the greatest political and economic power in particular. European relations with the Middle East have been linked to economic interests. It intends to protect those interests from threats and challenges in the region. It seeks to create a safer world in addition to its role in establishing stability and international peace and security. This has led to support several treaties in the prevention and proliferation of the nuclear weapons it which led to the establishment of nuclear non-proliferation treaties and the accession of the European Union to international organizations to prohibit and prevent the proliferation of mass destruction weapons, in particular nuclear weapons, in order to establish security and stability in the world and to defy the Middle East. The efforts of the European Union in this area are highlighted through its constant efforts to resolve the nuclear issue in a peaceful manner, through its soft power and by allowing Iran to use nuclear energy but for the most peaceful was purposes. The European Union's foreign and security policy is aimed at establishing international peace and security.

يطلب مستل البحث او المجلة بشكل كامل من رئاسة تحرير المجلة..



الحرب السيبرانية: دراسة في استراتيجية الهجمات السيبرانية بين الولايات المتحدة الأمريكية وإيران  
\*أ.م.د. كرار عباس متعب فرج

باحث من العراق

\*جامعة كربلاء – كلية الإدارة والاقتصاد

karrarabbaskk@gmail.com

الملخص

تعد الحرب السيبرانية إحدى أدوات الجيل الخامس للحروب، إذ أخذت حيزاً واسعاً ومؤثراً في الوقت الحاضر؛ بسبب كلفتها القليلة للجهة المهاجمة بخلاف الجهة المستهدفة التي تكون منشأتها ومواقعها الحيوية وبنائها التحتية في مرمى التدمير والإنهاك والإبطاء، وهذا ما ترجم فعلياً بين طرفي الصراع بين الولايات المتحدة الأمريكية وإيران (محلّ الدراسة) بعد عام 2006 وحتى وقتنا الحاضر، إذ كانت الهجمات السيبرانية بين الطرفين في الفضاء السيبراني الصفة الغالبة بينهما مستخدمين من البرمجيات والفايروسات المدمرة أسلحة استراتيجية سيبرانية ناتجة عن توجهاتهم الاستراتيجية عبر الإدارات الأمريكية المتعاقبة من جهة، وعبر الرؤساء الإيرانيين المتعاقبون من جهة أخرى، إذ أنشأت مؤسسات مختصة بذلك، إذ تسعى الولايات المتحدة الأمريكية من جراء تلك الهجمات إلى تدمير المواقع الحيوية والبنى التحتية لإيران خاصة في مجالها النووي، مع هجمات سيبرانية إيرانية ضد المواقع الحيوية للولايات المتحدة الأمريكية في رسالة لها أن إيران لها القدرة الفاعلة في هذا المجال، مع طرح تلك الهجمات السيبرانية بين الطرفين وفق توقعات وأحداث زمنية ووفق مسار بياني التي قد تمهد مستقبلاً لمرحلة تصعيد لحرب شاملة إلا إذا تم التحكم الاستراتيجي بها، وفضلاً عن ما تقدّم وللضرورة العلمية تم طرح الحرب السيبرانية من حيث نشأتها ومفهومها مع المفاهيم المقاربة لها استكمالاً لموضع البحث.

**Cyber war: a study in the strategy of cyber attacks between the United States of America and Iran**

**Assist Prof. Dr. Karrar Abbas Miteb Farag**

**researcher from Iraq**

**Karbala University/ College of Administration and Economics**

### **Abstract**

The cyber war is one of the tools of the fifth generation wars, as it has taken a wide and influential space at the present time, as it not cost the attacker side a big fund unlike the targeted party, whose facilities, vital sites and infrastructure are in the crosshairs of destruction, exhaustion and slowness, and this is actually translated between the two sides of the conflict between the united states of America and Iran (the focus of the study is on the period after 2006 until the present time, as cyber attacks between the two parties in the cyberspace were the dominate feature between them using destructive software and viruses as cyber strategic weapons resulting from their strategic orientations through successive US administrations on the one hand and through successive Iranian presidents on the other hand, specialized institutions were established on the foregoing basis. The United States of America seeks, as a result of these attacks, to destroy the vital sites and infrastructure of Iran, especially in its nuclear field, with Iranian cyber attacks against the vital sites of the United States of America in a message to it that Iran has effective ability in this field, with the introduction of these cyber attacks NS between the two parties according to timings and temporal events and according to a graphic path that may pave the future for the comprehensive war unless it is strategically controlled, and in addition to the foregoing and for the scientific necessity, the cyber war was presented in terms of its origin and concept with comparative approaches to complete the topic of the research.

يطلب مستل البحث او المجلة بشكل كامل من رئاسة تحرير المجلة..

ظاهرة الإرهاب في منطقة الشرق الأوسط بعد عام 2011  
سوريا واليمن - انموذجا-

\*م.د.اسيل حمزة  
باحثة من العراق

aseelhamza2018@gmail.com

الملخص

تحتل قضية الإرهاب باهتمام كبير من المجتمع الدولي، لأن هذه الظاهرة تشكل بعداً خطيراً للأمن والاستقرار في المجتمع. إن ظهور الإرهاب لم يولد اليوم، ولكنه قديم، ومنذ ظهور الإنسان والإمبراطوريات، ولكنه يختلف باختلاف أنواعه، محلياً أو دولياً، وأماكنه في أوروبا أو آسيا أو أسبابه.

عام 2011 م هو تحول في تاريخ الشرق الأوسط، وشهد ذلك العديد من الانتفاضات بينهم في مصر والتي أدت إلى سقوط النظام الحاكم لعقود ومحاولات أخرى في الخليج واليمن مع سقوط النظام هناك وتدخل الجماعات الإرهابية فيه وتدهور خطير في دول مثل العراق وسوريا.

إن الوقوف بوجه الإرهاب يبقى هدفاً أساسياً من المعارك التي يواجهها التحالف العربي اليمني، كي يحافظ البلد على سيادته ويحمي نفسه من أي تنظيمات إرهابية من خلال تصدي الأجهزة الاستخباراتية لخلايا الإرهاب، فضلاً عن أن الهجوم الإرهابي على سوريا اليوم جعل من الضروري وقوف القوات المسلحة العربية السورية لمواجهة هذا الإرهاب والقيام بدورها الدستوري وواجبها في الدفاع عن الوطن وحماية إنجازات الشعب... ومن خلال الاستكشاف الدقيق وجمع المعلومات عن الجماعات الإرهابية المسلحة، والاطلاع على مراجعها ومصادر تمويلها وتسليحها وحماية الحدود.

إذا أصبح الإرهاب دولياً وشاملاً، فعندئذ تقع على عاتق جميع دول العالم مسؤولية القضاء عليه بكل الطرائق والأساليب الممكنة، والتي يجب أن تحقق النصر بأقل ما يمكن من التضحيات المادية والبشرية للتخلص منه بشكل جذري وإيجاد عالم حر من الإرهاب والجريمة.

الكلمات المفتاحية: الإرهاب الدولي، الشرق الأوسط، المجتمع الدولي .

"The phenomenon of terrorism in the Middle East after 2011"

Syria and Yemen - a model-

Dr. Aseel Hamza

**Abstract:**

The world community pays close attention to the problem of terrorism because it represents a menace to society's security and stability. The emergence of terrorism is not born today, but it is old and since the emergence of man and empires, but it differs in different types, local or international, and its places in Europe or Asia or its causes.

A major shift occurred in the history of the Middle East in 2011, with several uprisings taking place in Egypt that led to the fall of the ruling regime for decades and other attempts in the Gulf and Yemen with the fall of the regime there and the terrorist groups' interference in it as well as a serious deterioration in countries such as Iraq and Syria.

The fight against terrorism remains a priority and an essential part of the battle waged by the Arab coalition in Yemen, so that this country does not turn into a major arena for terrorist organizations, through the intelligence services' response to terrorist cells, in addition to the terrorist attack on Syria today made it necessary for the Syrian Arab Armed Forces to stand to confront this terrorism and to carry out its constitutional role and duty in defending the homeland and protecting the achievements of the people ... and through careful exploration and collection of information on armed terrorist groups, and access to their references, sources of funding, their arming, and border protection.

If terrorism becomes international and comprehensive, then it is the responsibility "of all countries of the world" to combat and combat it by all possible means and methods, which should achieve successes with the least human and material losses to eliminate it radically and create a world free from terrorism and crime.

Keywords: international terrorism, the Middle East, the international community.

يطلب مستل البحث او المجلة بشكل كامل من رئاسة تحرير المجلة..

## واقع الديمقراطية التوافقية في مملكة بلجيكا الدروس المستفادة

\*م.د. حيدر عبد جساس

باحث من العراق

\*الجامعة المستنصرية/ كلية العلوم السياسية

Jassas123Alame@gmail.com

### الملخص

إن واقع تبني مفهوم الديمقراطية التوافقية الذي يدور حوله نقاش واسع يشير إلى إن هناك مشكلة اجتماعية وثقافية او دينية ومذهبية، ويتم تبني هذا النوع من الديمقراطية لمعالجة هذه المشكلة سياسياً من خلال تقاسم السلطة بين الجهات أو الاطراف الاجتماعية المختلفة، وقد ساعدت البنى الاجتماعية والثقافية لاسيما الاختلاف اللغوي في بلجيكا إلى تبني الديمقراطية التوافقية للحفاظ على وحدة الدولة، فالعامل الاجتماعي المتمثل بالاختلاف اللغوي كان من أهم العوامل للدفع باتجاه تبني النهج التوافقي، وقد انعكس الاختلاف الاجتماعي على الواقع الدستوري والسياسي والذي أدى إلى قيام وترسيخ التوافقية البلجيكية، ففي الجانب الدستوري اعتمد النظام الفيدرالي كسمة من سمات الحكم التوافقي وكان للدستور اثر مباشر في تثبيت الحكم التوافقي فضلاً عن الفيدرالية لا سيما فيما يتعلق بتشكيله الحكومة التي تقسم بين الناطقين بالهولندية والفرنسية والهدف هو توزيع السلطة بين المكونين الرئيسيين، اما الجانب السياسي كان للأحزاب السياسية دور مهم في الذهاب نحو التوافقية في الحكم بعدما تحولت الاحزاب من المستوى الوطني إلى المستوى الاقليمي، وبهذا يكون الواقع الاجتماعي والدستوري والسياسي مهياً للأخذ بالنهج التوافقي الذي كان له دور في تبني سياسات أسهمت في نوع من الاستقرار النسبي.

الكلمات المفتاحية: الديمقراطية التوافقية، التعددية في بلجيكا، التعدد اللغوي.

### **The reality of consensual democracy in the Kingdom of Belgium, lessons learned**

**MD Haider Abed Jassas**

**researcher from Iraq**

**Al-Mustansiriya University/College of Political Science**

### **Abstract**

The reality of adopting the concept of consensual democracy, around which a wide discussion is taking place, indicates that there is a social, cultural or religious and

يطلب مستل البحث او المجلة بشكل كامل من رئاسة تحرير المجلة..

sectarian problems, this type of democracy is adopted to address this problem politically through power-sharing between different social parties, social and cultural backgrounds structures have helped, especially. The linguistic difference in Belgium led to the adoption of consociational democracy to maintain the unity of the state. The social difference was reflected in the constitutional and political reality, which led to the establishment and consolidation of Belgian consociationalism. On the constitutional side, the federal system was adopted as a feature of consensual governance. The constitution had a direct impact on the consolidation of consensual rule in addition to federalism, especially with regard to the government formation that is divided between Dutch and French community speakers which at distribute the power between the two main components. As for the political aspect, the political parties had an important role in going towards consociationalism in governance after the parties shifted from the local level to the regional level. Thus, the social, constitutional and political reality is ripe for adopting the consensual approach that had a role in adopting policies which contributed to a kind of relative stability.

Keywords: consociational democracy, pluralism in Belgium, multilingualism.

تصدر عن مركز حمورابي للبحوث والدراسات الاستراتيجية

## الحديث النبوي في الفكر الاسلامي: قراءة في الآثار السياسية لعملية التدوين

\*م.د. نزار محمد جودة

باحث من العراق

\*جامعة بغداد/ كلية العلوم السياسية

### الملخص:

يعد الملف السياسي أبرز الملفات التي تدور في فلكها ظاهرة صناعة الحديث النبوي المؤسس لإنقسام المجتمع الاسلامي الى تيارات مؤدلجة عقب وفاة الرسول الخاتم، والذي تمظهر بشكل جلي ومعلن ابان الفتنة الكبرى والحروب الاهلية في عهد الامام علي بن ابي طالب، ثم بزوغ الامبراطوريات الكبرى في العصر الاسلامي.. ذلك كله أسهم بشكل فاعل في صناعة المذاهب الفقهية واستغلال السلطة لها على حساب اتجاهات اخرى لغايات سلطوية او مواجهة الفئات المناهضة لمنطق العقل الاقصائي المختلف. الكلمات المفتاحية : الفكر الإسلامي - الحديث النبوي - عملية التدوين - الآثار السياسية للوضع.

PROPHETIC HADITH IN ISLAMIC THOUGHT: A READING OF THE POLITICAL IMPLICATIONS  
OF THE CODIFICATION PROCESS  
DR. NIZAR MOHAMMED JUDEH  
RESEARCHER FROM IRAQ  
UNIVERSITY OF BAGHDAD/COLLEGE OF POLITICAL SCIENCE

### ABSTRACT:

THE POLITICAL FILE IS THE MOST PROMINENT FILE THAT REVOLVES AROUND THE PHENOMENON OF THE PROPHET'S HADITH INDUSTRY, THE FOUNDER OF THE DIVISION OF THE ISLAMIC SOCIETY INTO IDEOLOGICAL CURRENTS AFTER THE DEATH OF THE FINAL MESSENGER, WHICH APPEARED CLEARLY AND PUBLICLY DURING THE GREAT STRIFE AND CIVIL WARS DURING THE ERA OF IMAM ALI BIN ABI TALIB, AND THEN THE EMERGENCE OF THE GREAT EMPIRES IN THE ISLAMIC ERA. ALL OF THIS EFFECTIVELY CONTRIBUTED TO THE MANUFACTURE OF JURISPRUDENTIAL SCHOOLS AND THE EXPLOITATION OF POWER FOR THEM AT THE EXPENSE OF OTHER DIRECTIONS FOR AUTHORITARIAN ENDS OR TO CONFRONT THE GROUPS OPPOSED TO THE LOGIC OF THE DIFFERENT EXCLUSIONARY MINDS.

KEYWORDS: ISLAMIC THOUGHT – PROPHETIC HADITH – CODIFICATION PROCESS – POLITICAL EFFECTS OF THE SITUATION.

يطلب مستل البحث او المجلة بشكل كامل من رئاسة تحرير المجلة..

مسلمو تركستان الشرقية(الايغور) والعلاقة مع السلطات الصينية. دراسة في اليات الاندماج والاستيعاب.  
\*د. علاء عبد الرزاق مطلق الفهد

باحث من العراق

\*جامعة بغداد/ مركز الدراسات الاستراتيجية والدولية

alaaakadian@gmail.com

الملخص:

تشكل طبيعة العلاقة بين المسلمين والسلطات الصينية عبر العصور المحور الاساسي لهذه الورقة والتي وان تناولت الوضع الخاص بالمسلمين في الصين من حيث الوجود التاريخي وطبيعة العلاقة مع الاسر الصينية الحاكمة الا انها تمحورت حول الوضع الخاص بمسلمي تركستان الشرقية أو ما يعرف باسم الايغور والذين يقطنون في الجزء الشمالي من البلاد، ولا بد من القول إن تعامل بعض السلطات المتعاقبة في الصين مع المسلمين بشكل عام والايغور بشكل خاص قد جاء طبقاً لتصور يقوم على ان المسلمين ليسوا صينيين في الاصل بل وفدوا عبر حقب متتالية على البلاد وبالتالي فان الوضع الخاص بهم لا يختلف عن وضع الجالية الاجنبية، وبقيالة هذا الرأي هنالك اتجاه ساد في الاوساط الرسمية الصينية بان المسلمين جزء أساسي ومكون أصيل من مكونات البلاد وان هنالك ضرورة لان يتمتع بكافة الحقوق الدينية والثقافية والتي تبقيه متميزاً عن الاعراق والمكونات الاخرى. لقد تداخلت جملة من العوامل الجيوستراتيجية والتي دفعت بالسلطات الصينية للتضييق على المسلمين في شمال شرق الصين وذلك للحيلولة دون تبنيمهم نزعة انفصالية او الترويج لفكرة اقامة دولة طورانية تمتد لتشمل بلدان مجاورة للصين، بمعنى إن العامل السياسي والجغرافي كان هو الفيصل المحدد في نوع العلاقة التي ميزت الحكومة الصينية مع مسلمي تركستان الشرقية.

**Muslims of East Turkestan (Uyghurs) and their Relationship with the Chinese Authorities. A Atudy in the Mechanisms of Integration and Assimilation.**

**Dr. Alaa Abdul Razzaq Mutlaq Al-Fahd**

**Researcher from Iraq**

**University of Baghdad / Center for Strategic and International Studies**

**Abstract:**

The topic area of that's a paper dealing with conditions of Muslims of China as a whole and Uyghur as a partial community in the northeast of China, the main hypothesis of the paper-based upon the mechanism which was adopted by Chines governments during centuries, and how that's governmental procedures influenced upon relations between Muslims and China government in last decades.

يطلب مستل البحث او المجلة بشكل كامل من رئاسة تحرير المجلة..

The controversial issue of relations between Muslims and China authorities that's many Chines consider Muslims of China are descendants of the Muslims from the Middle East and Central Asia who migrated to China at different times and for different reasons. The opening of China and the collapse of the Soviet Union have brought profound changes to the border region between the two countries. In official pronouncements, governments on both sides of the border have emphasized the military and political cooperation and economic development that has been taking place since the early conflict.

However, it is clear from the study of confidential documents from state organizations and from discussions with local scholars that, in private, governments accept that regional and ethnic identities, which are still evolving, remain a significant part of the complex jigsaw of relations in the region and must be taken into account when the policy is being formulated .because of the security dilemma in borders the Chines authorities treat with the Uyghur question with security procedures, that's mean incorporated them with forcibly means.

